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 نسخه جدید
 ChatGPT ترانه می نویسد

شرکت اوپن ای آی، آخرین نسخه چت ربات هوش مصنوعی 
بســیار محبوب ChatGPT خود را با نام GPT-4 منتشر 
کرده است. در نســخه جدید، این ربات می تواند به تصاویر 
پاســخ دهد. برای مثال، هم می تواند از روی مواد تشکیل 
دهنده، پیشنهاد دســتور غذا بدهد و هم برای عکس ها و 
ویدئوها شرح بنویســد. به گزارش بی بی سی، این نسخه 
جدید می تواند تا 25هزارکلمــه را پردازش کند که تقریبا 

8برابر نسخه اولیه ChatGPT است.
تاکنون درخواســت  های رایج برای این نســخه جدید 
شــامل؛ نوشــتن آهنگ، شــعر، متــون بازاریابی، کد 
کامپیوتری و کمک به انجام تکالیف مدرسه است، اگرچه 
معلمــان می گویند: دانش آموزان نباید از آن اســتفاده 
کنند. ChatGPT با اســتفاده از زبان طبیعی شــبیه 
انسان به سؤالات پاسخ می دهد و همچنین می تواند از 
سبک  های نوشتاری دیگر مانند ترانه سراها و نویسندگان 
تقلید کند؛ همانطور که در ســال 2021به عنوان پایگاه 
دانش خود از اینترنت استفاده می کرد. این نگرانی وجود 
دارد که این ربات روزی بتواند بسیاری از مشاغلی را که 
در حال حاضر توسط انسان ها انجام می شود را تصاحب 
کند. شرکت اوپن  ای آی گفت که 6ماه روی ویژگی های 
ایمنی GPT-4وقت گذاشــته اســت و آن را براساس 
بازخورد انسانی، آموزش داده است. با این حال هشدار 
داده که ممکن اســت همچنان مستعد اشتراک گذاری 

اطلاعات نادرست باشد.

GPT-4در ابتدا برای مشــترکین ChatGPT Plus در 
دســترس خواهد بود که 20دلار در  ماه برای دسترسی 
به نســخه پریمیوم به این ســرویس می پردازند. موتور 
جست وجوی Bing متعلق به مایکروسافت نیز از سوی این 
ربات چت تقویت می شود. این غول فناوری 10میلیارد دلار 

در OpenAI سرمایه گذاری کرده است.
GPT-4ماننــد ChatGPT نوعــی هــوش مصنوعی 
مولد اســت. هوش مصنوعی مولــد از الگوریتم ها و متن 
پیش بینی کننده بــرای ایجاد محتوای جدید براســاس 
درخواست  ها اســتفاده می کند. شرکت OpenAI گفت 
که GPT-4مهارت های اســتدلالی پیشرفته تری نسبت 
به ChatGPT دارد. به عنوان مثــال، این مدل می تواند 
زمان های ملاقات موجود را به 3 بخــش زمانبندی کند. 
OpenAI همچنین همــکاری جدیدی با اپلیکیشــن 
یادگیری زبان دولینگو و Be My Eyes، اپلیکیشنی برای 
افراد کم بینا، برای ایجاد ربات  های چت هوش مصنوعی 
که می تواند به کاربران خود در اســتفاده از زبان طبیعی 

کمک کند، اعلام کرد.
با این حال، اوپن ای آی این موضوع را مدنظر قرار داده است 
که GPT-4هنوز کاملا قابل اعتماد نیست و ممکن است 
تا حدودی دچار اشتباه و اصطلاحا توهم شود؛ معضلی که 
در آن هوش مصنوعی حقایقی را از خود ابداع می کند، یا 
خطاهای استدلالی را مرتکب می شود. از زمان راه اندازی 
این چت ربات در نوامبر 2022میلیون ها نفر از آن استفاده 

کرده اند.

هوش مصنوعی

درحالی کــه آمارهای متفاوتی از تعــداد کاربران 
پلتفرم های داخلی ارائه می شود، افزایش استفاده از 
آنها طی چند ماه گذشته مشهود است. طی این مدت، 
پلتفرم های بومی تلاش کردند از فرصت پیش آمده 
استفاده کنند و قابلیت ها، کاربردپذیری و کاربرپذیری آنها را افزایش دهند. اکنون شرکت های 
داخلی توانسته اند در قالب های پیام رســان، شــبکه اجتماعی، میکروبلاگ و موارد دیگر 
جایگزین هایی ارائه دهند. این در حالی است که تعدد پیام رسان ها باعث سردرگمی مردم شده 
و به همین خاطر طرحی در دست اجراست که بنا بر وعده وزیر تا پایان امسال همه پیام رسان های 
داخلی به یکدیگر متصل می شــوند. به عبارت دیگر، کاربران ایران از نوعی پلتفرم یکپارچه 
بهره مند می شوند که مشکل تعدد پیام رســان ها رفع می شود. درحالی که بعضی از کاربران از 
کندی داخلی ها گلایه دارند، اما وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات معتقد است پلتفرم های داخلی 

دست کمی از نمونه های خارجی ندارند.

   شکایت از خارجی ها
قاسم خالدی، معاون فرهنگی، اجتماعی 
و امور محتوای مرکز ملی فضای مجازی 
اگرچــه از اقبال مردم بــه پلتفرم های 
داخلی ســخن می گوید، در عین حال 
به موضوع شــکایت از خارجی ها اشاره 

کرده است.
خالدی با اشاره به اینکه ما قطعاً خواهان 
تعامل هســتیم، عنوان کرد که حرف 
ما مشــخص اســت. با ما رفتار دوگانه 
نداشــته باشــند و در وهله اول قوانین 
خودشــان را در قبال ما رعایت کنند. 
قوانین جمهوری اسلامی را به رسمیت 
بشناسند. در این موارد هر زمان حاضر 
به مذاکره باشند ما مذاکره خواهیم کرد. 
به گفته او سکوهای خارجی طبق قوانین 
خود هم با ما رفتار نکردند چه در حوزه 
جرایم عمومی چه در جرایم ســایبری، 
تروریســم و… قوانین خــود را هم در 

کشور ما رعایت نکردند.
خالدی درباره طرح شکایت بین المللی 
گفت کــه مســتندات آن جمع آوری و 
طرح شکایت آماده شده است تا بتوانیم 
در این زمینه حقانیــت خودمان را در 
اینکه ســکوهای خارجی با مــا رفتار 
دوگانه دارند در حوزه بین الملل به اثبات 
برسانیم. ما شکایت خود را از سکوهای 
خارجی مسدود شــده حتماً پیگیری 
خواهیم کرد. اما همــه اینها نافی اینکه 
می خواهیم تعامل داشته باشیم نیست.

عمادالدین  قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

جذابیت بیشتر پلتفرم های 
داخلی از خارجی

   قابلیت بیشتر داخلی ها
عیســی زارع پور، وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات در پاســخ به گلایه ای که در حاشیه 
جلســه دیروز هیــأت دولت دربــاره کندی 
همگام ســازی  یک پلتفرم داخلی مطرح شد، 
گفت: »هر نرم افــزار خارجی هم بــاز کنید تا 
اطلاعات را از ســرور بگیرد، چنــد ثانیه زمان 

می برد.« 
زارع پور با بیان اینکــه پلتفرم های داخلی هیچ 
دست کمی از نرم افزارهای خارجی ندارند، ادامه 

داد: »من بــا قطعیت عرض می کنــم بعضی از 
پلتفرم های داخلی حتی قابلیت های بیشتری از 

پیام رسان های خارجی دارند.«
او حتــی مثالی برای ادعای خــود مطرح کرد و 
گفت: »به طور مثال واتســاپ چند وقت پیش 
نسخه جدیدی داد و ویرایش پیام را اضافه کرد، 
اما ویرایش پیــام، تماس صوتــی و تصویری با 
کیفیت و اســتاتوس در پیام رسان های داخلی 

وجود دارد.«

   اتفاق بزرگ ماه های اخیر
وزیر ارتباطات میزبانی چند ده میلیونی کاربران به وســیله پیام رســان های 
داخلی را اتفاق بزرگی دانست و گفت: »ما تجربه میزبانی از میلیون ها کاربر را 

نداشتیم و در چند ماه اخیر به وجود آمده است.«
زارع پور در واکنش به گلایه ای مبنی بر مشکل دسترسی به برخی سایت های 
داخلی، این موضوع را مردود دانست و گفت: »هر چیزی بگویید آنلاین برای 

شما چک می کنم، روحیه من اینگونه است. مطالبات باید واقعی شود.«
به گفته او »در پیام رسانی توسط ســکوهای داخلی ما مشکل خاصی نداریم. 
ممکن است مقطعی یک اختلالی پیش آید که طبیعی است. هر ظرفیتی که در 
وزارت ارتباطات باشد اعم از سخت افزار، پهنای باند و زیرساخت برای پلتفرم ها 

فراهم می کنیم.«
وزیر ارتباطات در عین حال تأکید کرد که وضعیــت موجود باید ارتقا یابد که 

زمان بر است.
او با اشاره به اینکه اگر مراجع بین المللی را نگاه کنید، سرعت اینترنت در یک 
سال گذشته افزایش یافته است، گفت: »آنچه مردم نسبت به آن شاکی هستند، 
استفاده یک عده از فیلترشــکن بابت محدودیت هایی است که پیش آمده و 

طبیعتاً سرعت را کاهش می دهد.«

   قطعی 10دقیقه ای اینترنت
روز گذشته کاربران برای سومین بار طی 2 ماه اخیر، قطعی اینترنت را تجربه 
کردند. وزیر ارتباطات هم پس از جلســه هیأت دولت عنوان کرد که در زمان 
برگزاری جلسه مطلع شده که اینترنت قطع شده است و علت آن را »مشکلی 

در زیرساخت های یکی از اپراتورها« اعلام کرد.
سایت رادار آروان که به عنوان ناظر شبکه، ترافیک برخی دیتاسنترهای کشور 
را به صورت لحظه ای نشان می دهد نیز دچار اختلال بود و برخی کاربران از بروز 

مشکل در ترافیک داخلی هم خبر دادند.
زارع پور هم پس از خروج از جلســه عنوان کرد که با »افت ترافیک« روبه رو 
بوده ایم. در حالی که صبح روز گذشــته اینترنت کشــور حــدود 10دقیقه 

بزرگ ترین اپراتورهای ثابت و همراه را با اختلال جدی همراه کرد.

   کاربران، ایرانی ها را انتخاب 
می کنند

باوجــود آمارهای متفــاوت، مرکز ملی 
فضای مجازی جدیدترین آمار کاربران 
فعال پیام رسان های داخلی را اعلام کرد 
و اظهار کرد که اگــر ناآرامی های اخیر 
پیش نمی آمد، بنا بر ایــن بود که کاربر 
برای فعالیت در ســکوها حــق انتخاب 

داشته باشد.
قاسم خالدی، معاون فرهنگی، اجتماعی 
و امور محتوای مرکز ملی فضای مجازی 
با اشــاره به اینکــه آمارهــای موجود 
نشــان دهنده ورود پلتفرم های داخلی 
به مرحله تثبیت اســت، تعداد کاربران 
فعال روزانه آنها را اینگونــه اعلام کرد: 
»ایتا بیش از 13میلیون، سروش پلاس 
5.5میلیون، بله 4میلیون و 700هزار و 
روبیکا هم بیش از 20میلیون کاربر فعال 

روزانه دارند.« 
این در حالی اســت که خالــدی تأکید 
کرد » قابل نفی نیست که مهاجرت باید 
براساس انتخاب کاربر شــکل بگیرد تا 

پایداری بیشتری داشته باشد«.
به گفته او »تجربه ثابت کرده اســت که 
ما هر بار سرویسی راه اندازی کردیم که 
به کاربر ایرانی خدمت خوبی ارائه کرده 
است، موفق شده ایم و کاربر ایرانی آن را 
انتخاب کرده است. بین سکوی خارجی 
و ایرانی با کیفیت نزدیــک، حتماً کاربر 
ایرانی سکوی ایرانی را انتخاب می کند.«

وزیر ارتباطات: من با قطعیت عرض می کنم بعضی از پلتفرم های داخلی حتی 
قابلیت های بیشتری از پیام رسان های خارجی دارند

 کاهش خطر ابتلا به دیابت نوع2 
با مصرف کافئین

در جدیدترین مطالعه ای که روی کافئین انجام شــده اســت، 
محققان به این نتیجه رســیدند که افزایش سطح کافئین در 
جریان خون می تواند مقدار چربی بدن را کاهش دهد و در نتیجه 
ریسک ابتلا به دیابت نوع2 را پایین بیاورد. به گزارش گاردین، 
احتمالا در آینده با تحقیقات بیشتر استفاده از قهوه بدون کالری 
برای کاهش وزن و ریسک ابتلا به دیابت توصیه می شود. گروهی 
از محققان در سوئد و بریتانیا بر مبنای مطالعه دیگری که پیش تر 
به صورت مشاهده ای درباره رابطه میان مصرف کافئین و کاهش 
ریسک دیابت نوع2 انجام شــده بود، این بار از تکنیکی موسوم 
به تصادفی ســازی مندلی برای تحقیق در این رابطه استفاده 
کردند. این تکنیک با بررســی شــواهد ژنتیک به دنبال کشف 
رابطه علت و معلولی می گردد. محققان در این پژوهش دوگونه 
ژن متداول را که با سرعت متابولیسم کافئین در بدن در ارتباط 
بود، پیدا کردند و از آ نها برای شناسایی رابطه مصرف کافئین و 
کاهش BMI و چربی بدن کمک گرفتند. دانشمندان می گویند 
کسانی که ژن های مرتبط با کاهش سرعت متابولیسم کافئین را 
دارند، به طور میانگین کمتر قهوه می نوشند، اما سطح کافئین در 
خون آنها بیشتر از کسانی می شود که سرعت متابولیسم بالاتری 
دارند. پژوهشگران در مطالعه خود دریافتند که حدود نیمی از 
کاهش ریسک ابتلا به دیابت نوع 2تحت تأثیر کاهش وزن است. 
کافئین به تقویت متابولیسم بدن، افزایش چربی سوزی و کاهش 
اشتها معروف است و مصرف 100میلی گرم از این ماده به صورت 
روزانه می تواند مصرف انرژی در بدن شما را حدود 100کالری 
در روز افزایش دهد. این پژوهــش روی 10هزار داوطلب انجام 
شد و طبق محاســبه محققان، با کاهش وزن می توان تا حدود 

43درصد ریسک ابتلا به دیابت را کاهش داد.

شــرکت متا اعلام کــرد در ســال۲۰۲۳ 
میــلادی ۱۰هــزار نیــروی انســانی دیگر 
را کاهــش می دهــد. بــه ایــن ترتیــب 
متــا نخســتین شــرکت فنــاوری بزرگــی 
خواهد بود که در میانه رکود اقتصادی 
عمیــق، دومیــن مرحلــه از اخراج هــای 
عظیــم کارمندانــش را اعــلام کــرد. 
پس از انتشــار این اخبار ارزش ســهام 
متــا ۶درصد رشــد کــرد. فراینــد اخراج 
کارمنــدان بخشــی از ســازماندهی 
توقــف  کــه  اســت  دوبــاره شــرکت 
برنامه هــای اســتخدام ۵ هــزار نیــروی 
جدید، تعطیلی پروژه های کم اهمیت 
و کاهــش لایه هــای میانــی مدیریت را 

شامل می شود.

10
هزار نفر

 ناســا می خواهــد یــک »یدک کــش« 
جدیــد بــرای بازگردانــدن ایســتگاه 
فضایــی بین المللــی در ســال۲۰۳۰ 
بــه مــدار زمیــن بســازد. ایــن آژانــس 
فضایی نمی خواهد برای خارج کردن 
ایســتگاه فضایی بین المللی از مدار 
تنهــا بــه فضاپیمــای بــاری روســیه 
متکــی باشــد. تخصیــص بودجــه 
۲۷.۲میلیارد دلاری به ناســا شــامل 
۱۸۰میلیون دلار برای شــروع توسعه 
یــک یدک کــش فضایــی جدیــد بــود 
کــه می توانــد به طــور ایمن ایســتگاه 
فضایــی بین المللــی را پــس از پایــان 
عمــر عملیاتــی اش در ســال۲۰۳۰ به 

زمین برگرداند.

1۸0
میلیون دلار

دانش

عدد خبر

وزیر ارتباطات: اگر مراجع 
بین المللی را نگاه کنید، 
سرعت اینترنت در یک 

سال گذشته افزایش یافته 
است. آنچه مردم نسبت به 
آن شاکی هستند، استفاده 

یک عده از فیلترشکن 
بابت محدودیت هایی 
است که پیش آمده و 

طبیعتاً سرعت را کاهش 
می دهد
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